
 
Valtuustoaloite: Räikän saunan pukutiloihin pääsy aamu-uinnin harrastajille 
 
Kaupunginvaltuusto 14.11.2022 § 135  
  

”Talviuinti aamuisin ilman saunaa on ollut kasvava harrastus eri ikäisillä 
asukkailla. Kylmävesiuinnilla on virkistävä ja terveyttä edistävä vaikutus ja siksi 
lajin harrastajamäärät ovat kasvaneet.  
 
Räikän huoltorakennuksen pukutilojen käyttöä voisi tehostaa oviin asennettavilla 
sähkölukoilla. Näin myös aamu-uinnin harrastajat saisivat paremmat olosuhteet 
hyvinvointia lisäävään harrastukseensa, koska vaatteiden vaihto kylmässä ulkona 
on uinnin jälkeen epämiellyttävää. 
 
Esitämme, että pukuhuoneisiin laitetaan sähkölukot, jotka aukeavat tageilla ja 
näin omatoimikäyttö pukutiloihin mahdollistuu. Tagin saisi vuosimaksua vastaan. 
(Tampereen kaupungin Mältinrannan pukukopilla tagin lunastushinta on 25€/v). 
Lisäksi tagilla pääsyn pukutiloihin voisi rajoittaa aamuun klo 5.00-10.00 niin silloin 
se ei haittaisi saunan avantouintikäyttöä. 
 
Ylöjärven sosialidemokraattinen valtuustoryhmä” 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää em. valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 
valmisteltavaksi. 

 
 
Kaupunginhallitus 28.11.2022 § 415  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää lähettää valtuustoaloitteen hyvinvointilautakunnalle 

lausuntoa varten. 
 

Päätös Hyväksyttiin. 
 
 
Hyvinvointilautakunta 21.03.2023 § 39  
  
 
 
Valmistelija Liikuntapäällikkö Sini Aalto 

 
Talvi-/avantouinti on kasvattanut suosiotaan viime vuosina ja uimarimäärät ovat 
kasvaneet, kun tietous harrastuksen terveysvaikutuksista on lisääntynyt. 
Avantouinnin positiiviset vaikutukset hyvinvointiin ovatkin kiistattomat. 
Tutkimukset osoittavat, että kylmällä vedellä on vaikutusta mm. unenlaatuun, 
vastustuskykyyn, aineenvaihduntaan ja mielialaan. Kylmä vesi myös lievittää 
reuman ja astman oireita.  
 
Valtuustoaloitteessa toivotaan avantouimareille, jotka eivät kaipaa saunaa, 
mahdollisuutta käyttää Räikän huoltorakennuksen pukutiloja nykyistä laajemmin 
aukioloajoin. Toive on perusteltu, sillä yhä useampi talviuimari käy uimassa ilman 
saunomista (Suomen Ladun tekemä talviuintikysely 2021). Kyseinen kiinteistö on 



kaupungin ympäristö- ja tekniikkaosaston hallinnassa, joten asiaan on pyydetty 
selvitys heiltä.  
 
Työmaapäällikkö Jyrki Tanhuanpää puoltaa ajatusta sähkölukkojen hankinnasta. 
Nykyinen käytäntö, jossa henkilökunta avaa ovia asiakkaille on työllistävä eikä se 
myöskään ole turvallinen kasvava käyttäjämäärä huomioiden. Sähkölukko 
mahdollistaisi harrastamisen asiakkaalle sopivana aikana. 
 
Vs. Rakennuspäällikkö Hannu Heikkilän selvityksen mukaan, teknisestä 
näkökulmasta sähkölukkohanke koskettaisi kolmea huoltorakennuksen ovea 
(naisten ja miesten pukuhuoneet sekä toimisto). Näihin kolmeen oveen 
asennettaisiin iLoq -lukkopesät ja lisäksi pukuhuoneiden oviin RFID -lukijat. 
Ajatuksena olisi, että talviuimarit pääsisivät kulkemaan pukuhuoneisiin 
näyttämällä lukijoille iLoq -avaimen kantaa. Nämä avaimet voidaan ajastaa 
toimimaan aukioloaikojen/käyttäjän tarpeen mukaisesti, esimerkiksi aamuisin klo 
5-10 välisenä aikana.  
 
Teknisen osaston toimistoon asennetaan lisäksi käyttökytkimet, jolla 
henkilökunta voi avata sähköisesti ovet sellaisina aikoina, kun ovien kuuluu olla 
pois lukosta. Lisäksi asennetaan kytkin tilanteita varten, jolloin halutaan estää 
kulku tiloihin (esim. arkipyhät). Koodinäppäimistö mahdollistaa myös koodin 
käytön avaimen lisänä, tai pelkällä koodilla ovesta kulun esimerkiksi tapahtuman 
aikana. Koodeja voidaan luoda tarpeen mukaan. 
 
Iloq -avain on pölytiivis ja kestää jatkuvaa pudotusta veteen, joten se sopii 
ominaisuuksiltaan tämän kaltaiseen toimintaan. Suositeltavaa toki olisi, että 
asiakas ei ota avainta mukaan avantoon vaan jättää sen odottamaan pyyhkeen 
yhteyteen. Iloq -lukitus on käytössä jo useassa muussakin kaupungin 
kiinteistössä, joten käyttökokemusta siihen on jo olemassa. Sähköinen avain on 
myös turvallinen, sillä kadonnut avain voidaan mitätöidä ja poistaa järjestelmästä 
helposti. Väärinkäyttöjen ehkäisemiseksi ovia valvottaisiin valvontakameralla. 
 
Avainten nouto tapahtuisi tekniikkaosaston toimistolta toimistoaikaan. Tuossa 
yhteydessä avaimeen määritellään käyttöajat. Avainta noudettaessa maksetaan 
panttimaksu, jonka suuruus määritetään erikseen lähempänä käyttöönottoa.  
 
Kustannusarvio on karkeasti laskettuna 10.500 euroa (alv 0%). Tämä arvio sisältää 
lukkoasennukset, sähkö- ja kamera-asennukset sekä 30 avainta käyttäjille. Hanke 
olisi mahdollista toteuttaa ensi talveksi, mikäli siihen varataan tarvittavat 
määrärahat. Liikunta- ja hyvinvointipalvelut kannattavat ajatusta. 
 

Esittelijä Vapaa-aikajohtaja 
 

Päätösehdotus Hyvinvointilautakunta päättää lähetää selosteosan mukaisen vastineen 
valtuustoaloitteeseen. 
 

Päätös Hyväksyttiin keskustelun jälkeen. 
  
 Merkittiin pöytäkirjaan, että tämä asia tarkastettiin kokouksen yhteydessä. 
 -------- 
 
Kaupunginhallitus 27.03.2023 § 131    
770/12.04.01/2022    
 
 



 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy 

hyvinvointilautakunnan lausunnon vastauksena aloitteeseen. 
 

Päätös Hyväksyttiin. 


